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 عدم حضور 
 بیش از ۹۵ درصدی 

جمعیت ایرانیان مقیم اروپا
تجمعی در برلین برگزار شد و رسانه 
نزدیک به شورای عالی امنیت ملی نوشت: 
»تظاهرات روز شنبه ۳۰ مهرماه در شهر 
برلین، پایتخت آلمان که با تبلیغات و 
تمهیدات پیش بینی شده کم سابقه همراه 
بود، صرف نظر از اثرگذاری واقعی آن 
بر محیط داخلی کشور از چند زاویه 
قابل تأمل و بررسی است. برنامه ریزان 
این تظاهرات که ذیل عنوان مخالفین 
جمهوری اسلامی ایران سازماندهی و اجرا 
شد از ابتدا در تلاش بودند تا با برگزاری 
ضمن  گسترده  جمعیت  با  اجتماعی 
همدل و هم صدا نشان دادن مخالفین 
جمهوری اسلامی، توهم اکثریت بودن را 
در ذهن آنها نهادینه کنند و زمینه ای برای 
وارد کردن فشار به کشورهای دیگر برای 
برخورد با ایران را فراهم سازند. به دلیل 
مانور گسترده رسانه های فارسی زبان 
پشتیبان و جهت دهنده به این تظاهرات 
بر گزاره »انبوه بودن« شرکت کنندگان در 
این تظاهرات، لازم است در ابتدا کمیت 
و کیفیت جمعیت شرکت کننده تجزیه 
و تحلیل شود. اما موضوع بسیار مهمی 
که در این خصوص باید به آن توجه شود 
ً از آن عبور  و رسانه های معاند تعمدا
کردند عدم حضور بیش از ۹۵ درصدی 
جمعیت ایرانیان مقیم اروپا در نمایش 
در هزینه روز شنبه در برلین بود.« رسانه 
دولت هم درباره تجمع برلین عنوان کرد: 
رسانه های معاند از حضور پناهندگان 
اوکراینی در آلمان در این مراسم خبر 
دادند. مرندی، مشاور رسانه ای تیم مذاکره 
هسته ای ایران نوشت : »انقلاب ایران در 
برلین رخ داده است. شهروندان بدبخت 
اروپایی که با فروپاشی اقتصادی مواجه 
هستند، هزینه جمع شدن همه این افراد 
از سراسر اتحادیه اروپا را پرداخت کرده اند. 
پس از گشت و گذار و خرید، بسیاری از 
معترضان ایرانی به اردوگاه های تروریستی 
سرد و تاریک سازمان مجاهدین خلق 
بازخواهند گشت.« حسین طاهری و 
امیر عباسی به تجمع ایرانیان در برلین 
واکنش نشان دادند. امیر عباسی نوشت : 
»پیشاپیش بابت قیاس لشکر حق و باطل 
عذر می خواهم؛ ولی یک هفته به هر دری 
زدند، اتوبوس و قطار رایگان گذاشتند، 
کیک و ساندیس و... آخرش هم به اندازه 
جمعیت یک شب مسجد ارک هم نشد.« 
حسین طاهری هم نوشت : » این بود 
شنبه تاریخی برلین؟! خسته نباشید! 
جمعیت یک اجتماع سلام فرمانده ما یک 
استادیوم ۱۲۰ هزار نفری آزادی بود! و 
البته چون جا نبود خیلی ها برگشتند؛ ۲۲ 
بهمن و روز قدس و…هم که گفتن نداره! 
بعد شما با حمایت تمام رسانه های دنیا… 
کلًا شدین۵۰ هزار نفر؟! نکشین ما را با این 

شنبه های تاریخی...«
  دخالت آمریکا در امور ایران 

راب مالی نماینده ویژه دولت آمریکا 
در امور ایران شامگاه شنبه در پیامی 
در حساب کاربری خود در توئیتر به 
برلین  در  ایرانیان  از  گروهی  تجمع 
پایتخت آلمان اشاره و ادعا کرد که 
شرکت کنندگان در این تجمع از مردم 
ایران حمایت کرده اند. وی در پیام خود 
مدعی شد: تظاهرکنندگان در واشنگتن 
و شهرهای اطراف جهان حمایت خود 
را از مردم ایران اعلام کردند، مردمی که 
به طور مسالمت آمیز تظاهرات می کنند 
تا دولتشان به حقوق بشر و کرامت آنها 
احترام بگذارد. معاون وزیر امورخارجه 
آمریکا در ادامه مداخلات این کشور در 
امور داخلی ایران از تجمعات اعتراضی در 
شهرهای آمریکا علیه جمهوری اسلامی 
حمایت کرد و مدعی حمایت از مردم 
کشورمان شد. وندی شرمن معاون وزیر 
امورخارجه آمریکا با انتشار پیامی در 
صفحه توئیتر خود به تجمع روز شنبه 
جمعی از ایرانیان در شهرهای واشنگتن 
و لس آنجلس واکنش نشان داد. شرمن با 
تکیه بر ادعاهای واهی مقامات آمریکایی 
در  اخیر  ناآرامی های  حقایق  درباره 
کشورمان نوشت: زنان ایران و تمام مردم 
بدون اینکه در معرض خشونت و ارعاب 
قرار گیرند، سزاوار برخورداری از حق 
آزادی بیان و اجتماعات مسالمت آمیز 
هستند. امروز، آمریکایی ها از واشنگتن و 
لس آنجلس در همبستگی با مردم ایران 
یک بیانیه محکم صادر کردند. مقامات 
طول  در  نیز  این  از  پیش  آمریکایی 
هفته های گذشته با دخالت در امور داخلی 
ایران از ناآرامی ها در کشورمان حمایت و 
مردم به خشونت علیه نیروهای امنیتی 
تشویق کرده اند. این در حالی است که 
آنها با ادعای حمایت از حقوق مردم ایران 
کماکان به تحریم های ظالمانه خود علیه 
ایران ادامه می دهند. برخی مقامات آمریکا 
حتی به طور صریح اعلام کرده اند که در 
حال حاضر تمرکز آنها روی مذاکرات 
هسته ای با ایران قرار ندارد و آنها روی 
ناآرامی های اخیر در ایران متمرکز هستند. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: بسیاری بر 
این باورند که اگر با مردم برخورد از سر اقناع 
صورت گیرد شاید دیگر شاهد اعتراضاتی در 
گوشه و کنار کشور نباشیم. برخی معتقدند که 
دولت اساسا بخشی از جامعه که معترض هستند 
را نمی بیند و به مطالباتشان توجهی ندارد. اگر 
نگاهی یکسان و متوازن به همه نگاه های موجود 
در جامعه صورت گیرد؛ مطالباتشان احصا گردد 
و صدایشان شنیده شود به جای اعتراض برای 
رسیدن به اهداف و حل مشکلات؛ شاهد ایجاد 
بستر گفت وگو در جامعه خواهیم بود. شکی 
نیست که بهبود شرایط جامعه و حرکت رو به 
جلو در گرو ارتباط مثبت حاکمیت و ملت است 
و هرچه در این راستا تلاش اقناع آمیز صورت 
گیرد بیشتر می توان به تحقق توسعه و پیشرفت 

سازنده در کشور امیدوار بود. 
  مواجهه اقناعی با جامعه 

نگاهی به تحولات و اتفاقات اخیر جامعه نشان 
می دهد که مردم نسبت به برخی عملکردها در 
برخی حوزه ها ناراضی هستند و این نارضایتی 
خود را نیز به انحای مختلف بروز می دهند 
که شاید نمود کامل آن را بتوان در اعتراضات 
خیابانی مردم دید. البته نکته مهم اینجاست که 
باید ابتدا آسیب شناسی شود که این اعتراضات 
از چه جهت و بر چه مبنایی است، مردم چه 
مطالباتی دارند و سپس نسبت به حل و فصل 
آن یا نوع مواجهه با این اعتراضات تصمیم 
 گرفت. آنچه مسلم است و بسیاری از کارشناسان 
امر و جامعه شناسان بدان اذعان دارند؛ اینکه 
برای حل مشکل و ایجاد آرامش در جامعه 
باید صدای مردم شنیده و به خواسته هایشان 
توجه شود. لذا باید به این نکته توجه داشت که 
امروز با تغییر نسلی صورت گرفته با جامعه ای 
یکدست مواجه نیستیم که بتوان با یک رویکرد 
واحد با آنها برخورد کرد. امروز با جامعه ای 

متکثر با تفکرات گوناگونی مواجهیم که هر 
کدام به مسائل مختلف در کشور نوع نگرش 
متفاوتی دارند. بنابراین باید دولت و مسئولین 
به نحوی با اقشار و لایه های مختلف در جامعه 
برخورد کنند که کلیت جامعه این احساس را 
داشته باشد که نه تنها کنار زده نمی شود؛ بلکه 
دیده شده و صدایش نیز شنیده می شود. قدر 
مسلم اگر این اتفاق رخ دهد و ارکان حاکمیت 
بتوانند این اعتماد سازی را میان لایه های 
مختلف جامعه ایجاد کنند با یک رویکرد اقناعی 
می توان با جامعه به طور مثبت و موثری به تعامل 
پرداخت و با حل و فصل مطالبات و حرکت بر 
مدار قانون شرایط به مراتب بهتری را رقم زد. 
اگر همه مسائل بر حسب منافع ملی پیش برود 
و قانون اساسی نصب العین قرار گیرد قطعا شاهد 
عملکردها و روندی رو به جلو در جهت توسعه و 
پیشرفت خواهیم بود. قدر مسلم راه برون رفت 
از این شرایط نوعی وحدت و اجماع ملی آن هم 
با همه جریانات و دیدگاه های مختلف است که 

همه در راستای اعتلا و پیشرفت کشور قدم 
بردارند. 

  برخی همین که کار را بدتر نکنند هنر 
کرده اند

یک استاد فلسفه با بیان اینکه تقریبا دو قرن 
است که جامعه ایران دوقطبی شده است و به 
عبارتی ما دو ملت در یک کشور هستیم، گفت: 
بخشی از این ملت در عالم سنت و بخشی در 
عالم مدرن زندگی می کنند. قدرت سیاسی 
فقط سنتی ها را می بیند و نوگراها را شهروند 
اصلی خود حساب نمی کند. همین نادیده 
گرفته شدن سبب  اعتراض نسل های جدیدی 
از این نوگرایان شده است. بیژن عبدالکریمی 
با تاکید بر اینکه در ایران شکاف اجتماعی 
وجود دارد گفت: این شکاف بین دو بخش از 
سنت گراها و نوگراهایی که حرف یکدیگر را 
نمی فهمند و همچنین شکاف بین بخشی از 
طبقه متوسط و نوگرا وجود دارد. این شکاف باید 
ترمیم شود.  وی بیان کرد: جوامع دیگر تکثر و 

تنوع آرا وجود اما حول منافع ملی وحدت دارند. 
ایران همچون یک ماشین با دو موتور است 
که یک موتور می خواهد ماشین را به سمت 
راست براند و یک موتور می خواهد ماشین را 
به سمت چپ براند. عبدالکریمی بیان کرد: 
اگر حاکمیت و گفتمان انقلاب در جهت رفع 
این شکاف در طبقه متوسط در اقشار نوگرا 
نباشد، دچار مشکل خواهد شد، اما اگر بتواند 
این بخش را به سمت خود جلب کند موتور 
جامعه به سمت توسعه خواهد رفت. این استاد 
دانشگاه در خصوص راه پاسخگویی دولت به 
مطالبات مردم اذعان کرد: برخی مسئولان 
همین که کار را بدتر نکنند هنر کرده اند. وقتی 
وزیر آموزش و پرورش اعلام می کند که برخی 
دانش آموزان بازداشت شده را به کانون های  
اصلاح تربیت می فرستیم؛ جایی که  بزهکاران 
را می فرستند این مثل بنزین روی آتش ریختن 
است. عبدالکریمی عنوان کرد: مشکل اساسی 
این است که سنت گرایان، دیگری را نمی بینند 
و اصلا وجود دیگری را احساس نمی کنند که 
در این جهان دیگرانی وجود دارند که مثل ما 
فکر نمی کنند و نمی خواهند مثل ما زندگی 
کنند. البته از این سو نیز بخشی از جامعه 
آن چنان رادیکالیزه و دو قطبی شده است که 
آنها هم احساس نمی کنند یک دیگری وجود 
دارد و بخشی از جامعه در عالم سنت زندگی 
می کند و گرایش سنتی دارد. وی با تاکید 
بر اینکه دولت باید به شدت بر روی اصل ۲۷ 
قانون اساسی کار کند و شرایطی فراهم کند که 
مردم اجتماعاتی داشته باشند، توصیه کرد: اگر 
نیروهای امنیتی و پلیس مراقب این اجتماعات 
باشند دیگر کسی به معترضان آسیب نمی زند.  
وی تصریح کرد: باید نگاه تغییر کند و گفتمان 
جدیدی خلق شود. گفتمانی که خواهان جذب 
حداکثری مردم به سوی گفتمان انقلاب باشد. 

 میرسلیم: اعترافات دستگیرشدگان در صداوسیما پخش شود

روایت دو مهدی!
   کریمی قدوسی: می خواستند مهدی هاشمی را با چاقو بزنند

محمد تقي رهبر:  

نمی شود تكلیف دینی را با زور به جامعه تحمیل کنیم 

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: مشخص نیست چرا برخی 
اصولگرایان هر از چندگاهی با اظهاراتی به حساسیت جامعه دوباره 
اضافه می کنند. مصطفی میرسلیم از سیاسیون با تجربه است که 
در ماه های اخیر بیش از گذشته به اظهارنظر در مورد موضوعات 
مختلف پرداخته است. مرداد ماه میرسلیم گفت: » منافقین با 
شناسایی و سوءاستفاده از نقطه ضعف مهدی او را شکار کرده و به 
دام انداخته و سعی کردند از او اطلاعاتی به دست بیاورند که البته 
چون او فاقد هرگونه اطلاعات طبقه بندی شده بوده، موفقیتی جز 
به دام انداختن او به دست نیاوردند. فرزندم بسیار عاطفی و ساده 
لوح و سست  اراده است؛ این ضعف موجب ناتوانی در تامین وضعیت 
معیشتی او شده و منافقین نیز با استفاده از همین موارد توانستند 
او را جذب کنند و به انحراف بکشانند و ماموران امنیتی نیز گمان 
کرده بودند که او عنصر اثرگذاری است در حالی که مهدی در دوران 
بازجویی متوجه شد که فریب خورده و به دام افتاده و کاملا نادم و 
افسرده شد به گونه ای که دائم پس از بازجویی و به ویژه در زندان 
احساس غربت می کرد و شب و روز را با اشک و ناله می  گذراند 
و هم بندی هایش او را وادار کرده بودند از قرص های آرامبخش 
استفاده کند.« ۲۳ مهر هم این عضو ارشد حزب موتلفه اسلامی در 
پاسخ به این سوال که پسر شما جذب سازمان منافقین شد آیا وی 
هم درگیر همین مسائل شد  و برخوردی که با بقیه افراد جامعه در 

اینگونه موارد صورت می گیرد با وی صورت گرفته است گفت: »پسر 
من وضعیت خاصی داشت. بیچاره مورد حمله منافقین قرار گرفت 
و در دام آنها افتاد، بعد خودش متوجه شد و وضعی پیش آمد که 

فهمید گرفتار شده است و خودش را اصلاح کرد.«
  اعترافات مهدی پخش شود

اما آنچه روز گذشته از سوی میرسلیم مطرح شد قابل تامل 
است. او گفته است: » گفته می شود بی حجابی وسیع تر شده است. 
از این رو، باید مسائلی که در پشت قضیه بوده است را روشن کرد، 
یعنی باید افشاگری شود که همه بدانند دشمن برنامه داشته است؛ 
نه اینکه مثلا گشت ارشاد ضعف داشته و این بلوا ها درست شده 
است، یعنی دشمن از این اتفاق، به عنوان ابزار استفاده کرد.« عضو 
ارشد موتلفه تاکید کرد: »نظام و صدا و سیما باید افشاگری کنند. 
باید اعترافات دستگیرشدگان را عمومی کرد تا همه با حقایق آشنا 
شوند، هرچند افراد مشغول چنین کاری هستند، اما این جا هم یک 
رودست از دشمنان خوردیم و حال باید مسیر خنثی سازی را دنبال 
کنیم.«پس از این اظهارات بود که این سوال مطرح شد: »چرا 
اعترافات مهدی پسر مصطفی میرسلیم عمومی و از صداوسیما 

پخش نمی شود تا دیگران در دامی که او گرفتار شد، نیفتند.«
  اصرار بر نقش مهدی در آتش سوزی

جواد کریمی قدوسی، عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 

خارجی چندی قبل با اشاره به آتش سوزی در بخشی از زندان 
اوین مدعی شد: » فردی با چاقو خود را به بند مهدی هاشمی 
رفسنجانی می رساند و درصدد کشتن او برمی آید، اما مهدی 
هاشمی از دو روز قبل به درخواست خود از آن بند جابه جا شده 
بود.« روز گذشته نماینده مردم مشهد در پارلمان با اشاره به 
تلاش یک گروه برای کشته سازی در حادثه اوین بیان داشت: 
بررسی هایی که انجام دادیم گویاست که در این حادثه یک 
چهره ای در این زندان کشته شود که خود در خلق این غائله نقش 
داشته و فردی که رفته بود او را با چاقو از پای درآورد، دنبال او 
می گشته که مهدی کجاست؟ که مهدی را بیرون برده بودند وگرنه 
اتفاقات شومی قرار بود رخ دهد این نشان می دهد که سیستم های 
امنیتی و اطلاعاتی ما اشراف کامل دارند. کریمی قدوسی با تاکید 
بر اینکه مسائل این چنینی در برابر عظمت نظام جمهوری اسلامی 
خیلی ناچیز و کوچک است، افزود: این فرد که مهدی )هاشمی( نام 
داشت خود در آن بند بود که احتمال نقش داشتن وی در حادثه 
آتش سوزی در حال بررسی است ولی نکته ای که اهمیت دارد این 
است دشمنان اصلی ما که سه ضلع »غربی«، »عبری« و »عربی«؛ 
در این حوادث نقش های تعریف شده ای بین سرویس هایشان 
وجود داشته ولی به زودی پوست از کله آنها خواهیم کند و همه این 
را می ببنند«. ادعاهای کریمی قدوسی درحالی مطرح می شود که 
یاسر هاشمی گفته بود: » مهدی هاشمی روز جمعه به زندان اوین 
مراجعه کرده، به او گفته اند فعلا نمی خواهد بیایی، در مرخصی 
بمان!« این ادعا هنوز تکذیب نشده است. خبرآنلاین هم نوشته 
است: » مهدی هاشمی و برخی دیگر از زندانیان مشهور اوین، در 
آغاز حوادث اخیر به مرخصی فرستاده شده یا مرخصی آنها تمدید 
شده است و به طور خاص مهدی هاشمی در شب شنبه، اصلا در 

زندان اوین نبوده است.«

آرمان ملی: امام جمعه موقت اصفهان با بیان اینکه نمی شود، 
تکلیف دینی را با زور به جامعه تحمیل کنیم. گفت: امیدوارم 
دستگاه های مربوطه بنشینند و ببینند، با چه کارهایی می توان 
ارزش های حجاب را به فهم جامعه رساند.  محمد تقی  رهبر، 
امام جمعه موقت اصفهان در گفت وگو با سایت نواندیش با گفتن 
اینکه »من درباره شخص آقای علم الهدی نظری نمی دهم« تاکید 
کرد، همه روحانیون باید حتی در مواجهه با متخلفان نرمش 

داشته باشند و با ادبیاتی متین و برتر اظهارات شان را بیان کنند. 
اساسا توصیه به نرمش و عفت کلام به این دلیل است که امر به 
معروف و نهی از منکر به نتیجه برسد.  این عضو جامعه روحانیت 
مبارز در ادامه گفت: حتی اگر بدانیم و به این تشخیص برسیم که 
توصیه مان و حرف های مان اثری ندارد، دیگر امر به معروف و نهی 
از منکر واجب نیست. یعنی اگر بدانیم نمی توانیم تاثیر بگذاریم، به 
امر معروف و نهی از منکر موظف نیستیم. چرا که این وظیفه الهی 

باید با الزام هایی همراه باشد و اینطور نباشد که برای ادای مساله ای 
شرعی با انسان ها به تندی حرف بزنیم و هر کاری که دلمان 
خواست، انجام بدهیم. به عنوان مثال همه می دانند حجاب یکی 
از اصولی ترین تاکیدات شریعت است، اما این هم دلیل نمی شود 
به خود اجازه برخورد تند و دور از شئونات انسانی بدهیم.  او افزود: 
اگر وضع حجاب طبق میل ما نیست، دلیلش این است که در 
فرهنگ سازی کم کاری داشته ایم و دختران مان را با خوبی های 
حجاب و بدی های بدحجابی آشنا نکردیم. اینکه نمی شود، تکلیف 
دینی را با زور به جامعه تحمیل کنیم. امیدوارم دستگاه های 
مربوطه بنشینند و ببینند، با چه کارهایی می توان ارزش های 

حجاب را به فهم جامعه رساند. 

 امیررضا واعظی آشتیانی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 دولتی موفق است که 

به نقدهای سازنده توجه داشته باشد
آرمان ملی-  سهیل ثابت: انتظار می رفت که با 
رویکردی که از دولت دیده می شد تغییراتی در کابینه 
صورت نگیرد و به رغم وعده ۲ ماهه به مجلس برای 
تفکیک وزارت صمت به ۲ وزارتخانه و معرفی ۲ وزیر 
به مجلس این اتفاق صورت نگیرد. همین گونه نیز 
شد و با گذشت ۷۰ روز از وعده دولت باز هم خبری از 
تغییرات در دولت نشد تا بهارستان نشینان دوباره پروژه 
استیضاح فاطمی امین وزیر صمت را کلید بزنند و این بار 
هیات رئیسه اعلام وصول کند. لذا دیگر فرصتی در کار 
نیست و قرار است 8 آبان وزیر استیضاح شود و باید دید 
رویکرد دولت چه خواهد بود. در این راستا برای بررسی 
رویکرد دولت به تغییرات، تفکیک وزارت صمت و مساله 
کارآمدی »آرمان ملی« با امیر رضا واعظی آشتیانی 
،فعال سیاسی اصولگرا به گفت وگو پرداخته است که 

می خوانید. 
   پس از ماه ها باز هم خبری از تغییرات در 
دولت و تفکیک وزارت صمت نشد تا مجلس 
مجددا استیضاح وزیر صمت را کلید بزند؛ اساسا 
نوع رویکرد دولت به تغییرات را چگونه ارزیابی 

می کنید؟
من معتقدم هیچ دولتی نمی تواند خود را عاری از خطا 
و اشتباه بداند. به هر جهت دولت ها به عناوین مختلف 
اشتباهاتی را دارند و به نظر من دولتی موفق است که به 
نقدهای سازنده توجه داشته و در عین حال اراده ای بر  
رفع اشتباهات گذشته داشته باشد. در هر صورت زمانی 
که دولتی به جای دولت قبلی روی کار می آید باید نقاط 
ضعف دولت پیشین را به قوت تبدیل کند و نقاط قوت 
را قوام ببخشد. لذا دولت موفق باید مثل یک دو امدادی 
اینگونه عمل کند. اگر این اتفاق بیفتد خیلی خوب است؛ 
اما اینکه اینگونه تلقی شود دولتی بی عیب است درست 
نیست.  ضمن اینکه عیوب از انتخاب نادرست کارگزاران 
پیش می آید. یعنی اگر کارگزاری به درستی انتخاب شود 
و آن کارگزار نیز به تبع انتخاب خود در زیر مجموعه 
افراد کارآمد، متعهد، متخصص و توانمند را قرار دهد 
هم ضریب انتقادات پایین می آید و هم شاهد بهره وری 
و تلاش بیشتر خواهیم بود. لذا از این جهت است که 
گفتم هیچ دولتی نیست ادعا کند بدون عیب است. اما 
اینکه چرا دولت به یک باره از تفکیک وزارت صمت به 
دو وزارتخانه عقب نشینی کرد تحلیل من این است که 
ابتدای امر دولت در بحث تفکیک عجله کرد. البته در 
این ارتباط نقدهایی به این قضیه وجود داشت و اگر 
هم ما برخی مواقع نگاه می کنیم و می بینیم که ناتوانی 
مدیریتی وجود دارد یک سازمان را تفکیک می کنیم. 
اما اگر یک مدیر مقتدر و قوی انتخاب شود می تواند در 
کنار خود مدیرانی را داشته باشد که آن سازمان را با سازو 
کارهای تعریف شده به سمت کارآمدی بیشتر حرکت 
دهد. در گذشته نیز که این دو وزارتخانه را ادغام کردند 
از این جهت نبود که ۲ معاونت یا یک وزیر کم شود؛ بلکه 
فلسفه این بود که اصل 44 قانون اساسی را در حوزه های 
مختلف محقق کند،  تصدی گری دولت کم شود و دولت 
به سمتی برود که کارهایی را به بخش خصوصی و مردم 
برون سپاری کند. ولی این اتفاق نیفتاده و امروز شاهد 
یک سازمان عریض و طویل هستیم که می خواهد کار 
صادرات، واردات و تولید انجام دهد که اینها در تناقض 
با یکدیگر قرار می گیرند. ولی اگر این دو وزارتخانه یک 
وزارتخانه بود و تبدیل به سیاست گذار، ناظر و همچنین 
به لحاظ فیزیکی و شکلی کوچک می شد آن موقع 
می توانستیم بگوییم که ناکارآمدی بهتر شده است. اما 
اکنون می بینیم هم به لحاظ چارتی و هم به لحاظ عملی 
بسیار بزرگ تر شده است. خود این اعمال باعث شده در 
کار تداخل ایجاد شود و بعد بروکراسی کهنه ای که در 
سازمان های مختلف پراکنده شده و قرار گرفته باعث 

کندی در روند کار اجرایی شده است. 
  از دیدگاه شما مشکل ناکارآمدی از کجاست 
و مجلس نباید از ابتدا به افرادی رأی دهد که 

کارآمدی و تخصص مربوط دارند؟
بخشی از مشکل در سازمان هایی است که کارآمدی 
کمی دارند و به نیروی انسانی ناتوان، عدم امکانات و 
نداشتن استراتژی و کمبود متخصص باز می گردد. اینها 
همه دست به دست هم می دهد و یک سازمان را ناکارآمد 
می کند. خود من در ارتباط با برخی انتخاب ها که جنبه 
انتصابی یا انتخابی در حوزه مجلس دارد بعضی انتخاب ها 
را زیاد منطقی نمی بینم و برداشتم این است که مجلس 
هم در ناتوانی برخی از کارگزاران و وزرا شریک است، 
چراکه اگر امروز مجلس وزیر صمت را استیضاح و 
مواخذه می کند ابتدا باید خود مجلس استیضاح شود که 
به کسی رأی اعتماد داد که از تجربه لازم برخوردار نبود. 
باید افرادی انتخاب شوند که از کارآمدی لازم برخوردار 

باشند و افراد در جایگاه واقعی خود بنشینند. 
  در ماجرای معرفی وزیر پیشنهادی کار 
نهایت  در  دولت  که  بودیم  شاهد  مجلس  به 
معاون اجرایی رئیس جمهور را به عنوان گزینه 
پیشنهادی معرفی کرد؛ اساسا نوع رویکرد دولت 
به تغییرات جابه جایی افراد است یا باید شاهد 

ورودی هایی به دولت نیز باشیم؟
اساسا معنی و مفهوم تغییرات این است که شرایط 
بهتر شود. اصلا در تغییر مدیریت این در نظر گرفته 
می شود که یک جای کار ایراد دارد و آن محل تبدیل 
به قوت شود. لذا به مساله مدیریت باید تحت عنوان 
سود نگاه کنیم که در تمام زمینه ها سود بدهد. من فکر 
می کنم دولت و مجلس باید در انتخابات افراد دقت کنند 
و از امتیازگیری پرهیز شود. وزیر پیشنهادی قبلی در 
حوزه اقتصادی خیلی بیشتر از وزیر رأی آورده کار کرده 
بود. ولی وقتی می بینیم وزیر رفاه انتخاب شده هیچ 
سنخیت اقتصادی ندارد و بر این مسئولیت می نشیند 
هرچند که مدیریت خوبی هم داشته باشد، اما همه چیز 
مدیریت و تعهد نیست، بلکه باید همه چیز با هم باشد 
و اگر یکی از این مولفه ها نباشد چرخ دنده با مشکل 

مواجه می شود. 

 »آرمان ملی« نوع مواجهه جامعه و حاکمیت را مورد بررسی قرار می دهد

تعامل دولت-  ملت در گرو شنیدن صدای مردم و رفع مطالبات
    بیژن عبدالکریمی: همگرایی نوگرایان و حاکمیت موجب توسعه ایران می شود

 
  فاطمی امین 

یکشنبه استیضاح 
می شود

    
 همیشه

  به ستاد امر به معروف 
نقد دارم

.. ضرغامی باز هم اظهاراتی داشت که با رویه  . عزت ا
اصولگرایی همخوان نیست. وزیر میراث فرهنگی و گردشگری 
گفت: همیشه به ستاد امر معروف نقد دارم. معتقدم بعد از 
همه ناآرامی ها در کف خیابان، مصاحبه هایی صورت گرفت 
و برخی مقامات رسمی دوباره جملاتی می گویند که هیچ 
مقرون به صواب نیست. عزت ا... ضرغامی ادامه داد: توئیت 
آخرم درباره امر به معروف و نهی از منکر بود که یکی از 
نمایندگان محترم تذکری داد ولی بسیاری از نمایندگان 
هم در تماسی که با خود من داشتند، چه به صورت مستقیم، 
حضوری، تلفنی و چه از طریق معاون پارلمانی به من اطلاع 
دادند که مواضع شما در این موارد کاملا مورد تائید ماست. 

دولت یک نیروی دیگر خود را از دست می دهد؟ سخنگوی 
هیات رئیسه مجلس از قطعی شدن زمان برگزاری جلسه 
استیضاح سیدرضا فاطمی امین وزیر صنعت، معدن و تجارت 
خبر داد.  سیدنظام موسوی اظهار کرد: با توجه به اعلام وصول 
تقاضای استیضاح وزیر صنعت، معدن و تجارت در جلسه روز 
چهارشنبه ۲۷ مهرماه مجلس، نشست علنی مجلس برای بررسی 
این موضوع در روز یکشنبه 8 آبان تشکیل می شود. وی توضیح 
داد: طبق ماده ۲۲۳ آیین نامه داخلی مجلس، بعد از اعلام وصول 
تقاضای استیضاح، وزیر موظف است ظرف ۱۰ روز برای ارائه 
توضیحات لازم در مجلس حاضر شود که این مهلت ۱۰ روزه، 
 شنبه ۷ آبان تمام می شود لذا جلسه استیضاح 8 آبان خواهد بود. 

وضعیت کشور پس از حوادث اخیر چگونه خواهد بود؟ 
فعال سیاسی اصلاح طلب در واکنش به هشدارهای آقایان 
لاریجانی و حداد عادل درباره حوادث اخیر و وضعیت 
حکمرانی و نحوه مدیریت اجرایی در کشور گفت: پاسخ 
روشن است. کشور یک ماه با وضعیت اعتراضی روبه رو بود. 
در حالی که برخی منتظر زمستان اروپا بودند ولی کشور 
ایران را پاییزی کردند. حمیدرضا جلایی پور افزود: برخی 
حرکات تندروها نخبگان فکری را به مهاجرت فرستادند 
و می فرستند و زیر متوسطان را ارتقا دادند، حتی به 
رئیس جمهورهای قبلی رحم نکردند. متأسفانه راه را برای 

مصی ها و اسماعیلیون  وابسته به فرقه رجوی باز کردند. 

  دوشنبه 
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 راه را برای
  مصی ها و اسماعیلیون 

باز کردند


